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ABSTRACT

Berry color is one of the main fruit attributes that affect the marketability of Thompson seedless grapes. Yellowish berries are more desired by consumers especially at the beginning of the season. Consumers in many European countries have been demanding yellowish berries of “Thompson” seedless grapes. Ethrel was found to enhance the breakdown of chlorophylls and the formation of carotenes. However, Ethrel spray on Thompson grapes caused berry pinkishnes, loss of acidity and increased berry shatter. In this study, some safe chemicals, that have been already used in agriculture, were sprayed to increase yellowish-colored berries. Treatments included EDTA alone or bound with either Cu, Zn, K in addition to diluted sulphuric acid, copper sulphate, potassium sulphate, zinc sulphate and the control (water spray). All treatments were applied to the run off at a concentration 0.05% (w/v). The non-ionic surfactant Tergitol (at 0.1%, v/v) was added to all treatments. Bunches were harvested ten days after spray for the determination of some physical and chemical characteristics. Another group of bunches were exposed to precooling then stored at 1.0°C for 55 days for the assessment of berry shatter. The data revealed that various treatments did not significantly affect fruit weight or length while some reduced juice volume such as zinc sulphate, Zn EDTA, potassium sulphate, K EDTA and diluted sulphuric acid when compared with the control. Berry shatter after cold storage was not, generally, affected except with Cu EDTA that caused an increase in such shatter as compared with the control especially in the first season. Total soluble solids in the berries increased significantly by some treatments such as zinc sulphate, Zn EDTA and diluted sulphuric acid in both seasons. Furthermore, Zn EDTA caused a significant increase in carotenes in the berry skin without a significant change in chlorophylls a and b in both seasons. The present study provided evidence about the possibility of utilizing some already used agricultural chemicals for other purposes such as accelerating yellowish color formation of grape berries by Zn EDTA.

الملخص العربى

إزالة اللون الأخضر وتقليل فرط حبات العنب البناتى 

تومسون باستخدام كيماويات زراعية آمنة
د. كريم محمد فرج

قسم البساتين (فاكهة)، كلية الزراعة بدمنهور، جامعة الإسكندرية، قسم البساتين (فاكهة) – ص ب 22516 ، دمنهور – جمهورية مصر العربية

يعتبر لون الحبات أحد الخصائص الهامة التى تؤثر على تسويق العنب البناتى تومسون. هناك طلباً متزايداً على حبات العنب المصفرة من هذا النوع خاصة فى بداية الموسم، كذلك هناك طلباً لبعض المستهلكين فى دول أوربية للعنب التومسون المصفر الحبات. ولقد وجد أن مركب الإيثريل يمكن أن يسرع من إزالة اللون الأخضر للحبات ويزيد من تكوين الكاروتينات لكن يسبب تكوين خطوط وردية أو محمرة على الحبات ويؤدى لنقص الحموضة ويزيد من فرط الحبات فى ذلك الصنف. تم فى هذه الدراسة استخدام بعض الكيماويات الزراعية التى تستخدم فعلياً فى مجال زراعة الفاكهة، وقد اشتملت المعاملات على استخدام المركب المخلبى EDTA وحده أو مرتبطاً مع النحاس أو الزنك أو البوتاسيوم بالإضافة لاستخدام حمض الكبريتيك المخفف، كبريتات النحاس، كبريتات البوتاسيوم، وكذلك الكنترول (رش الماء)، وتم رش كل المعاملات حتى نقطة الجريان السطحى وكانت كلها بتركيز   0.05٪ (وزن إلى حجم) مع استخدام المادة الناشرة ترجيتول (بتركيز 0.1٪ حجم إلى حجم)، وقد تم جمع العناقيد بعد عشرة أيام من الرش لتقدير بعض الصفات الطبيعية والكيماوية، كذلك حفظت عينة أخرى على درجة 1°م لمدة 55 يوماً بعد إجراء التبريد الأولى لها وذلك لتقدير نسبة فرط الحبات. أوضحت النتائج عدم تأثير المعاملات المختلفة على وزن أو طول الثمار بينما أدى بعضها لخفض نسبة العصير بالحبات مثل معاملات كبريتات الزنك والزنك المخلوب بواسطة EDTA وكبريتات البوتاسيوم، والبوتاسيوم المخلوب بواسطة EDTA ، وحمض الكبريتيك المخفف وذلك بالمقارنة مع الكنترول، ولم تتأثر نسبة فرط الحبات بصفة عامة، بواسطة المعاملات المختلفة ما عدا فى حالة استخدام Cu EDTA والذى أدى إلى زيادة الفرط بعد التخزين المبرد خاصة فى الموسم الأول. أدت بعض المعاملات لحدوث زيادة معنوية فى نسبة المواد الصلبة الذائبة فى كلا الموسمين مثل معاملات كبريتات الزنك، Zn EDTA وحمض الكبريتيك المخفف. كذلك أدى رش Zn EDTA إلى حدوث زيادة معنوية فى محتوى جلد أو قشرة الثمار من الكاروتينات دون حدوث تغير معنوى فى محتواها من كلوروفيل أ ، ب . مما سبق فقد أثبتت تلك الدراسة أنه يمكن الاستفادة ببعض الكيماويات الزراعية لتحقيق أغراض أخرى مفيدة مثل إسراع اصفرار حبات العنب البناتى تومسون بمعاملة مثل Zn EDTA.
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